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A Vajdasági Termeltetési, Beszerzési és Értékesítési Társaság (VaTeBeT) hétfő esti eseményén, amelyet a Cnesa Oktatási és Művelődési 
Intézmény pinceklubjában tartottak, a helyi termelők és kézművesek is bemutatkoztak termékeikkel. 

A promóción mintegy száz, helyi terményt illetve helyi nyersanyagból helyi terméket előállító érdeklődő vett részt. A megjelenteket 
köszöntötte Fejsztámer Róbert polgármester is, aki az önkormányzat támogatásáról biztosította a kézművesek és a termelők törekvéseit. 
A résztvevők bemutatták kézműves termékeit, amelyekkel számítanak a Vajdasági Helyi Termék címke elnyerésére és tartós használatára. 
Voltak ott sajtok, tészták, bizsuk, kézimunkák, fűszerek, miegymás.

Szalma JuliannaTiffany-üvegdekorációit mutatta be, amelyekhez maga találja ki a mintát, vágja és csiszolja az üveget. A vitrázsok 
készítése nem egyszerű, komoly odafi gyelést igényel, és hát az ára sem éppen alacsony, hiszen a hozzávalók nem kevés pénzbe kerülnek. 
Ennek ellenére van irántuk érdeklődés. Julianna a gyártási folyamatról is elárult néhány dolgot.   

– Rézfóliával körbevonom a leszabott és megcsiszolt üvegeket, majd összeillesztem és ónnal összeforrasztom őket. Ezután fekete, réz-
vörös vagy barna színnel védem a forrasztást, amitől még szebb lesz az üvegtárgy, amit elkészítek. Magam tervezem a vitrázsokat, de igény 
szerint is tudok készíteni dekorációkat. Főleg az apróbb dolgokat tudom értékesíteni, amit rövidebb idő alatt elkészíthetek, ezért nyilván 
olcsóbb is. Egy kerekbúrás asztali lámpa előállítása két hetet is igénybe vesz, az egyszerűbb, lapokból állót egy hét alatt is be tudom fejezni. 
A VaTeBeT talán segít majd a nagyobb eladás elérésében, mert én évente csak két-három nagyobb rendezvényen jelenek meg termékeim-
mel és tulajdonképpen csak akkor tudok több mindent egy helyen, egyszerre eladni – mondta Julianna.  

Ladócki Irén idestova három évtizede foglalkozik rongypokróckészítéssel, amiről már oklevele is van. Raktáron soha sincs neki 
egyetlen darab pokróc sem, annyira kelendő. Irénke már kezd belefáradni, szeretné átadni valakinek a tudományt, amit ő maga egy ma-
tuzsálem korú szövőalkalmatosságon sajátított el. 

– Kézzel összeállított, régi, ami 120 éves, biztos. Ha nem bírom, akkor valakire át kell, hogy ruházzam vagy eladni. Eközben én ho-
zattam magyaroktól egy szövőgépet, amin most már esély van, hogy bírnék tanítani. Volna is érdeklődő, remélem valamilyen szinten 
összejön. Nagyon nagy a kereslet a rongypokróc iránt, akár használati célból, akár díszítőelemként szívesen használják még üzletekben, 
irodákban is. Valamikor régen az iskolákban szerveztünk rongygyűjtést, ma már más módon próbáljuk biztosítani a nyersanyagot, szer-
encsére még az sem okoz gondot. Sok előkészülettel jár, egy-egy szál anyag ötször-hatszor átmegy a kezemen, mire szövőképes állapotba 
kerül. Éppen ezért nem éppen kifi zetődő, de csinálom, amíg bírom – mesélte Irénke.  

A promóció résztvevői részletes tájékoztatót kaptak a VaTeBeT működéséről és céljairól, emellett szakmai ismeretekhez is hozzájutottak, 
amelyek megkönnyítik termékeik és mezőgazdasági terményeik jövőbeni értékesítését. Utóbbi jelentőségeit és a kínálkozó lehetőségeket 
Tomicsek János, a magyarországi Mastermarket Kft. ügyvezető igazgatója ismertette a megjelentekkel, akik igen élénk érdeklődést tanú-
sítottak a cégével lehetséges együttműködés iránt. 

A VaTeBeT a helyi termékekre vonatkozó rendelet meghozatalát várva már ki is dolgozta a kézműves termékek értékesítésére vonat-
kozó tervezetét, melynek értelmében a kézműveseknek semmilyen engedélyre, igazolásra vagy bejegyzésre nincs szükségük tevékenysé-
gük végzéséhez – nyilatkozta Ments András, a társaság igazgatója.

– Megvan az a rendszer, amellyel, akár a VaTeBeT-en keresztül legálisan, boltokban, értéktárgyakként, turisztikai emléktárgyakként 
tudjuk értékesíteni a termékeket. Magyarkanizsán megállapodtunk az Union-market kereskedéssel, ahol eleinte úgynevezett helyi termék-
polcokkal indulnánk. Ezt követően megkeresnénk a helyi vállalkozókat, hogy a kézműves termékeknek helyi termék-polcokat találjunk. 
A kézműves ágazatot gyakorlatilag rendszerileg helyre tettük, a védjegy mellett egy összefogást generáltunk, ami tulajdonképpen az egész 
rendszer lényege. Erről beszélt a megjelenteknek Tomicsek János barátom is, aki az összes Magyarországon fellelhető áruházlánc partnere 
és beszállítója, és akinek segítségével sikerülhet ugyanazt megoldanunk a zöldség- és gyümölcstermesztők vagy a mézkészítők esetében 
is, mint a kézművesekkel, ami annál is fontosabb, mivel a VaTeBeT-nek tulajdonképpen 58 vajdasági gazdaszervezet a tulajdonosa. Ami 
még érdekes lehet: Magyarkanizsán szeretnénk egy kísérleti folyamatot beindítani a Pi-víz felhasználásával készülő termékek előállítására, 
ami iránt óriási a kereslet.  

A VaTeBeT kedden Székelykevén, szerdán Hajdújáráson mutatkozott be, december folyamán pedig további öt vajdasági településen 
tartja meg promócióját.  
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Vajdasági helyi terméket a piacra!
– Magyarkanizsán mutatta be elsőként Vajdasági helyi termék-programját a VaTeBeT –


